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Oœwiadczenie skierowane do minister pracy i polityki spo³ecznej Jolanty Fedak

Szanowna Pani Minister!
W zwi¹zku z otrzymanym listem otwartym od by³ych senatorów, senatorów czwartej i szóstej kaden-

cji, w sprawie opracowania programu wspierania rodzin wielodzietnych oraz ratowania systemu œwiad-
czeñ rodzinnych sk³adam niniejsze oœwiadczenie.

W Polsce mamy do czynienia z bez³adn¹ polityk¹ rodzinn¹, zw³aszcza wobec rodzin wielodzietnych
i bêd¹cych w trudnej sytuacji ekonomicznej. Polska coraz wyraŸniej odstaje od innych krajów w kwestii
realizacji jednego z podstawowych celów Unii Europejskiej, czyli polityki spójnoœci. Œwiadczy o tym wyso-
ki poziom ubóstwa. W 2008 r. w Polsce 16 milionów osób nie osi¹gnê³o minimum socjalnego, z czego 2
miliony ¿y³y poni¿ej minimum egzystencji. Ubóstwo w Polsce dotyczy szczególnie rodzin wielodzietnych.

G³ównym nurtem wsparcia rodzin wielodzietnych powinno byæ zapewnienie pracy i godziwego wyna-
grodzenia oraz po³¹czonego z tym systemu œwiadczeñ spo³ecznych. Ten model w Polsce jest Ÿle skon-
struowany, czego przyk³adem jest edukacja. Z bezp³atnego kszta³cenia wy¿szego korzystaj¹ g³ówne
dzieci z rodzin ma³odzietnych z du¿ych miast.

Model spo³eczny Polski, w którym brak jest odpowiedniego wsparcia dla rodzin wielodzietnych, w ja-
kich wychowuje siê co trzecie polskie dziecko, jest chory. Z tego powodu pilnie potrzebny jest program
wspierania rodzin wielodzietnych.

Œwiadczenia rodzinne z³o¿one z zasi³ku rodzinnego i zwi¹zanych z nim dodatków, miêdzy innymi
z tytu³u wielodzietnoœci czy dojazdu dziecka do szko³y, s¹ bardzo niskie w stosunku do potrzeb czy
w porównaniu do wysokoœci podobnych œwiadczeñ w innych krajach Unii Europejskiej. System ten jest
obecnie demontowany. Najwa¿niejszy problem ze œwiadczeniami rodzinnymi polega na szybkim wyga-
szaniu uprawnieñ do ich otrzymywania. G³ównym powodem tego zjawiska nie jest jednak poprawa sy-
tuacji materialnej rodzin, ale to, ¿e od szeœciu lat nie zmienia siê wysokoœæ progu uprawniaj¹cego do
uzyskania tych œwiadczeñ (ustalony jest na 504 z³). Z tego powodu corocznie z systemu œwiadczeñ „wy-
pada” 400–500 tysiêcy dzieci. W roku 2004 korzysta³o ze œwiadczeñ rodzinnych ponad 5,5 miliona dzie-
ci, podczas gdy w roku 2009 ju¿ tylko 3,3 miliona, co oznacza, ¿e œwiadczenia utraci³o ponad 40%
dzieci. Podobna liczba dzieci straci³a uprawnienia do œwiadczeñ rodzinnych w 2010 r., który by³ Euro-
pejskim Rokiem Walki z Ubóstwem i Wykluczeniem Spo³ecznym.

W zwi¹zku z powy¿szym zwracam siê do Pani Minister z pytaniem, czy Ministerstwo Pracy i Polityki
So³ecznej przedstawi nowy program wspierania rodzin wielodzietnych, a je¿eli tak, to kiedy?

Z powa¿aniem
Piotr Kaleta




